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Abstract 

This thesis examines the critical response of anglophone-Arab novels 

addressing the topics of identity and displacement published in the United 

States of America and the United Kingdom in the period between 2001 and 

2011, which is between the attacks of 9/11 and the beginning of the political 

turmoil that started in the Arab world in 2011. The aim of the study is to depict 

the main characteristics of the critical reception of this type of novels to 

discover whether it was impacted by the increased interest the Arab world 

received after the events of 9/11. To achieve this purpose, the study examines 

three novels, Hope and Other Dangerous Pursuits (2005) by Laila Lalami, 

Once in a Promised Land (2007) by Laila Halaby, and A Map of Home (2008) 

by Randa Jarrar. In four chapters preceded by an introduction and proceeded 

with a conclusion, the study applied theories of postcolonialism and reader-

response criticism on the novels and the literary reviews they received upon 

their publication in the United States and the United Kingdom. The study shows 

that despite benefitting from the attention they were given for being published 

in such a peculiar juncture in history, the novels and their authors were not 

looked upon from the limited postcolonial lens. Instead, they were praised for 

their literary merits and their ability to create universal characters that are more 

human than anything else. 



   

 

 
 

 الملخص
 

 والانجزياا  والتاي نجتارتالتي تتناول م ض عي اله ية  عربية-نججل تتناول هذه الرسالة الاستجابة النقدية للروايات الآ
 اا    الةةتاادي، وهااي ال تااري 2011و 2001فااي ال لايااات الةتااادي اةمريليااة والةةلدااة الةتااادي فااي ال تااري  اا   عااامي 

. الهاد  ما  الدساساة ها  2011فاي العاالا العرباي عاا   انجدلعتوبداية الاضطرابات السياسية التي  9/11 هجةات
قاد  هذا التلقي ما إذا كان تاديد  بغرضالنقدي لهذا الن ع م  الروايات أها السةات التي تة ز التلقي  ال ق   على

الدساساة فاي هاذه لتاق ا  هاذا الغارض، ت اا  و . 9/11العاالا العرباي بعاد أثادا   نجالا تأثر بالاهتةا  الةتزايد الذي 
 ماريو "ذات ، العلةاي( م  تأليف ل لى 2005) "طراخةالالةا  فة بوغ ره م  الةساعي   اةمل"هي  ثلا  سوايات

جاراس. فاي أسبعاة  ي( ما  تاأليف سنجاد2008) وطا "خريطاة " ( ما  تاأليف ل لاى ثل اي، و2007) "فاي أسض الةيعاا 
 ئ س اونجقااد اسااتجابة القاا الدساسااة نجيريااات مااا بعااد الاسااتعةاسهااذه ، ط قاات مت  عااة بالخاتةااةةقدمااة و ب مساا  قةفصاا ل 

اةمريليااة ال لايااات الةتااادي كاالم ماا  عنااد نجتاارها فااي  هااذه الروايااات اة  يااة التااي تلقتهااا علااى الروايااات والةراجعااات
أولااي إلاا ها الاهتةااا  الااذي انجت اااع الروايااات ومهل  هااا ماا  علااى الاارغا ماا  و يهاار الدساسااة أنجاا  والةةلدااة الةتااادي. ت  

ما  عدساة ماا بعاد الاساتعةاس   هاإلالاا ياتا النيار إلا أنجا  ، تاسيخي ال ريد م  نج ع لنترها في مثل هذا الةنعطف ال
وقادسي  شاة لية التةث ال شخصايات خل الإشا ي  ها لةزاياها اة  ية وقدستها على  تذلك، تةع ضاً ع  الةادو ي. 
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